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trasllada al món de les associacions, que ens ha tocat també patir-la amb 
una reducció dels recursos. Vam fer un exercici de reflexió i vam decidir 
apostar per un nou format que se celebrarà enguany per primera vegada i 
que es diu rodabaula. es tracta d’un espai de reflexió i d’acció per veure 
quines són les necessitats actuals en el camp de la innovació educativa, 
però sobretot dins de la nostra ciutat i tenint en compte les característi-
ques de la nostra població. s’ha fet molta cosa a Primària i ara tocaria fer 
el mateix exercici a secundària; aquest és un dels nostres reptes. Vam 
fer unes enquestes a les escoles bressol, a Primària i a secundària i, a 
partir d’aquestes enquestes, hem elaborat tres grups de treball per a les 
jornades del rodabaula.

Com s’organitza internament el Casal del Mestre? Quins grups o 
projectes teniu entre mans?
tenim dos grups de treball principals: el de ciències, que fa sis anys que 
funciona a les escoles, i el de capses d’aprenentatge, que varia en funció 
de les necessitats que vagin sorgint; perquè cal remarcar que el casal del 
mestre és també un centre formador. les formacions que impartim són 
molt empíriques, molt d’escola viva; a partir d’experiments i mètodes de 
prova i error, tractem temes de ciència i art, ciència cuina... Pel que fa a 
les capses d’aprenentatge, es tracta d’un grup nou d’aquest any. a partir 
d’una capsa, nosaltres plantegem un repte de diferent tipus —de llengua, 
de matemàtiques...— que treballem.

Una altra de les activitats que també hem organitzat al casal del mestre 
són exposicions. aprofitant el local actual, on fa quatre anys que hi som, 
hem muntat petites exhibicions, com ara una de fotografia sobre l’abans i 
el després d’alguns centres educatius de la ciutat. d’altra banda, un cop 
a l’any, a l’inici de curs, fem una paella de germanor amb tots els mestres 
i aprofitem per fer un homenatge als mestres jubilats de la nostra ciutat i 
els regalem una figura dels nostres gegants en paper maixé feta per una 
artesana d’aquí de la ciutat; és el que comentava de fer xarxa.  

Finalment, cal destacar el projecte de santa coloma sona. Fa sis anys 
que funciona i ha tingut molt d’èxit. És un exemple clar de transversalitat 
dins de la ciutat. tot va començar quan l’escola municipal de música va 
detectar que cada vegada s’hi apuntava menys gent. aleshores, junta-
ment amb l’escola Beethoven i el casal del mestre, vam posar en marxa 
el santa coloma sona: professors de l’escola municipal de música van 
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dos migdies a un col·legi per ensenyar a tocar un instrument: violí, vi-
oloncel, guitarra i acordió. el programa té una durada de dos anys: va 
començar a l’escola Beethoven, va continuar a l’escola tanit i els darrers 
dos anys ha estat a l’escola gaudí. atès l’èxit de les convocatòries, es va 
decidir no tan sols continuar amb aquest projecte, sinó també ampliar-lo 
amb el santa coloma sona més, per donar l’oportunitat de continuar for-
mant l’alumnat de les escoles que han participat al santa coloma sona. 
en aquest cas, però, els professors són alumnes de l’escola de música de 
grau superior que tot just han acabat els estudis. el seu objectiu és arri-
bar a formar una orquestra de corda. aquest projecte és un exemple de 
l’esperit del casal del mestre: acompanyar, fer xarxa, posar en contacte 
diferents entitats que, d’altra manera, no coincidirien i fer ciutat.

Hi ha altres Casals del Mestre a Catalunya? organitzeu activitats 
conjuntament?
sí, sí que n’hi ha. a l’Hospitalet de llobregat hi ha el casalet; a gra-
nollers, el casal del mestre; a mataró, el mem (moviment educatiu del 
maresme)... Hi tenim força relació perquè formem part de la Federació de 
moviments de renovació Pedagògica de catalunya i fem xarxa. ens tro-
bem a les jornades que organitza la federació i també a les trobades que 
s’organitzen en l’àmbit de tot l’estat espanyol. també mantenim relacions 
amb els sindicats, amb l’ajuntament —amb el qual tenim un conveni de 
col·laboració—, amb els centres oberts, amb la creu roja, que de vega-
des ens demanen mestres voluntaris per cobrir hores amb activitats per a 
la canalla quan surt de l’escola...

Quins són els reptes educatius de futur d’una ciutat com santa 
Coloma de Gramenet?
en aquests moments, ens preocupa la massificació a la secundària. 
aquest fenomen ja l’hem tingut a l’escola Primària i ara ha fet el salt. aviat 
es construiran dos instituts a la ciutat que són molt necessaris. I, lligat 
amb això, també fan falta mestres, però que tinguin una formació de qua-
litat. Parlo sobretot de la secundària: calen experts en les matèries que 
s’ensenyen —això és evident—, però també una formació en resolució de 
conflictes, en empatia; aquesta és la importància del màster en Formació 
del Professorat. I cal que entenguem que l’educació és una qüestió de 
tots, no només dels mestres, sinó també dels pares, de les institucions i 
del conjunt de la societat.
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franCIsCO jaVIEr 
dOMènECh PujOl
“la raó existencial 
del casal del mestre 
és que sempre ha 
promogut la vinculació 
dels centres educatius 
amb el seu entorn. Im-
plica famílies, entitats i 
altres centres, tant del 
barri com de tota la 
ciutat”. 

jOsEP MIquEl 
laCasta
“Formo part del grup 
que va fundar el casal 
del mestre el 1980. 
l’objectiu fonamental 
és fer reviure la impli-
cació de la gent i crear 
moviment associatiu i 
participatiu”.

fran jOrdÀ 
COlOMEr
“en un principi vaig 
venir a veure de què 
anava i vaig intentar 
ajudar en el que fos i 
donar idees per a les 
activitats que es fan. 
És una manera de 
mantenir unida la co-
munitat educativa, que 
aposta per fomentar la 
feina que es fa a totes 
les escoles”.

MarIna Casas 
PaPIOl
“enguany hem 
canviat la diada de 
l’ensenyament per una 
activitat que incita a 
seure i parlar amb els 
professors. Portem 
dos grups de treball, el 
de ciències i el de les 
capses d’aprenentat-
ge. la raó del casal 
és que els mestres 
es formin i facin xarxa 
entre ells”.

MarIa MarCOs 
fErnándEz
“s’ha intentat recupe-
rar tot el que havia fet 
el casal històricament 
per a la ciutat. es 
procura fer xarxa entre 
els docents i les enti-
tats i tots els centres 
educatius que vetllen 
pel benestar educatiu 
de la ciutat”.

MarIa sOlEdad 
BErtOlín Prat
“aquest any hem 
portat la formació de 
les capses d’aprenen-
tatge, hem contactat 
amb un formador, 
amb les persones 
que s’hi han volgut 
involucrar. la nostra 
idea és intentar que 
les escoles, en lloc de 
ser competitives, ens 
donem un cop de mà i 
col·laborem plegades”.

sOnIa BuEnO 
tOrO
“És el meu primer any 
i treballo per a les cap-
ses d’aprenentatge, 
on s’ha contactat amb 
el formador i s’han fet 
les entrevistes prèvies. 
Intentem que el casal 
del mestre torni a res-
sorgir amb l’objectiu 
amb el qual es va 
iniciar i aportar una 
mica de coneixements 
i informació”. 
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MarioNa CHaVarria doMiNGo
dIrectora de la BIBlIoteca del Fondo
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Un cop aquí, vaig tornar a treballar a la Xarxa de Biblioteques municipals 
de la diputació i, fa tot just quatre anys, va sortir aquesta plaça i em va in-
teressar pel context social, perquè estava molt lligat al que havia fet durant 
els meus anys a l’estranger. aquesta feina incorporava els dos àmbits que 
més m’interessaven: el social i el més tècnic de biblioteques. 

Quan es va inaugurar la Biblioteca del Fondo?
l’11 de setembre de 2014. Ja feia uns mesos que l’equip que es va formar 
hi treballàvem perquè tot estigués a punt. abans d’aquesta data, no hi havia 
cap biblioteca al barri. actualment, la ciutat de santa coloma té quatre bibli-
oteques: la central, que enguany celebra el seu 50è aniversari, la singuerlín-
salvador cabré, la de can Peixauet i la nostra, que va ser l’última que es 
va inaugurar, en un barri molt poblat amb una identitat molt forta dins de la 
ciutat. en aquest sentit, la meva feina ha estat fàcil, perquè el barri ja té molta 
vida i molta feina feta.

Què té de diferent aquesta biblioteca de la resta?
totes les biblioteques de la diputació tenen una especialització. en el cas 
de la Biblioteca del Fondo, tenim el fons especial cuines del món, que és 
un recull de bibliografia sobre la gastronomia des del punt de vista cultural. 
Incorpora uns 800 volums que inclouen des de receptaris a estudis sobre 
l’alimentació i la nutrició arreu del món. Quan l’ajuntament va pensar en 
el projecte que havia de tenir la biblioteca, va mirar què hi havia a l’entorn 
—un barri multicultural— i va decidir que una de les coses que uneix en la 
diversitat i que ens ajuda a conèixer els altres és el món de la cuina. a partir 
d’aquí, van reflexionar sobre com es podria dinamitzar aquest fons. Una 
de les idees va ser obrir un restaurant a peu de carrer i subcontractar-ne 
la gestió perquè fessin cuines diverses. Finalment, però, es va decidir de 
muntar una cuina a dins mateix de la biblioteca. 

una cuina?
sí. de fet, quan vam inaugurar la biblioteca, érem l’única a europa amb cuina 
a dins. n’hi ha alguna que està situada dins d’un centre cultural on sí que hi 
ha cuina, però de moment sembla que nosaltres som els únics d’europa que 
incorporem una cuina dins l’espai de biblioteca, que forma part de la seva 
programació. aquí no tothom ho veia clar. Hem de pensar que fa quatre anys 
era tota una novetat i que aquesta cultura del bibliolab o makerspace (entesa 
com a laboratori amb tallers participatius i creatius) encara no havia entrat a 
les biblioteques. amb el temps s’ha vist que ha estat un gran encert. 



Espai de cuina de la Biblioteca del Fondo.

i com vehiculeu aquest espai dins de la biblioteca? És una cuina 
amb biblioteca o una biblioteca amb cuina?
la Biblioteca del Fondo és una biblioteca amb cuina i no a la inversa. oferim 
un servei de lectura pública que és molt important per a la societat, perquè 
una societat crítica ha d’aprendre a llegir, tenir gust per la lectura, diversificar 
les lectures per conèixer el món d’una manera més àmplia i tenir esperit més 
crític, que és el que fa la base d’una societat democràtica en la qual creiem. 
la cuina, en aquest context, és un element de cohesió del barri, que és una 
funció important de totes les biblioteques públiques; és un element de treball 
social a l’entorn on ens inserim i, en un entorn tan divers com aquest, doncs 
era molt evident aquest treball. la cuina ens ajuda a arribar al barri. 

aleshores, oferim un programa d’activitats al llarg de l’any —per a públic 
infantil i per a públic adult— que s’articula al voltant de diferents cicles: 
any nou xinès, dones i gastronomia, tallers relacionats amb el calendari 
religiós, de cuina de mercat... amb el públic infantil, treballem el tema 
de la salut: promovem hàbits d’alimentació saludable, d’higiene... amb 
els adults, també tractem temes de salut pública en col·laboració amb 
el caP a través de xerrades i tallers, com ara el de cuina saludable indo-
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pakistanesa. l’espai de cuina, doncs, atreu un públic que, d’altra manera, 
no entraria mai en una biblioteca. contactem amb els nostres usuaris i 
els convidem perquè cuinin un plat de la seva gastronomia. també col-
laborem amb altres entitats de la ciutat, com ara centres de salut mental, 
centres culturals, amb l’ajuntament i amb el campus de l’alimentació, 
que és un dels pocs centres universitaris especialitzat en alimentació i 
nutrició. d’altra banda, ens visita gent de la ciutat vinculada al món de la 
gastronomia que ens prepara un taller, com és el cas del Víctor Quintillà, 
propietari del restaurant lluerna, que té una estrella michelin, i d’altres 
restaurants coneguts de santa coloma. 

Una altra proposta que tenim és que organitzem activitats pròpiament de 
la biblioteca que fem a la cuina. És el cas de la tertúlia literària que progra-
mem i que es fa un cop al trimestre a la cuina; aleshores, es fa una lectura i 
es prepara una activitat. Per exemple, amb les receptes de carvalho es va 
fer una activitat teatralitzada: mentre cuinaven, anaven llegint la recepta. 

Quin és el perfil de les persones que venen a la biblioteca?
molt variat. Ve molta canalla; tenim una sala infantil per a ells. després 
venen alguns pares d’aquests nens que són immigrants d’altres països. 
el 50% de la població del barri del Fondo és nouvinguda i, d’aquest per-
centatge, un terç prové de la Xina. Un dels objectius del centre és atreure 
gent d’aquesta comunitat en col·laboració amb el centre de normalit-
zació lingüística l’Heura. també tenim molts senyors grans del barri de 
tota la vida, que venen a llegir els diaris. alguns venen amb l’ordinador a 
treballar i aprofiten el wifi de la biblioteca i d’altres a fer servir els ordina-
dors que tenim per fer tràmits de l’ajuntament. Finalment, tenim l’objectiu 
d’atreure el públic jove, la franja d’entre 15 i 20 anys, que és un públic 
tradicionalment difícil de seduir. 

Què és el que més li agrada de treballar en una biblioteca?
Principalment el barri i l’equip que tinc, que és fantàstic. Hi ha hagut 
èpoques que només érem cinc persones. Per sort, ara tenim cinc plans 
d’ocupació que ens donen suport cada any; a canvi, nosaltres els for-
mem. l’altre aspecte que m’agrada de treballar en una biblioteca és que, 
a diferència d’altres institucions públiques, es tracta de l’únic equipament 
amb les portes obertes per a tothom sense haver de donar explicacions; 
les biblioteques són un lloc de lleure, d’estudi, de formació i d’aprenentat-
ge i estan obertes a tota la societat.
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dOlOrs MOlIna
“la Biblioteca del 
Fondo ha estat un 
equipament molt inno-
vador dins del territori, 
no només per l’edifici, 
que és multifuncional, 
sinó perquè som en 
un barri on la població 
és de diferents cul-
tures”.

nadIa El asrI
“el Fondo necessitava 
alguna cosa així, que 
cohesionés la gent. 
tinc un fill de sis anys 
i m’agraden molt les 
activitats que fan, 
l’hora del conte... és 
una manera perquè 
coneguin, a través 
dels tallers, la bibliote-
ca i tinguin l’hàbit de 
llegir”. 

anna lanau
“soc professora de 
català del consorci 
per a la normalització 
lingüística l’Heura 
per a xinesos. em 
sembla un espai molt 
interessant com a punt 
de comunicació entre 
diferents cultures. les 
persones que gestio-
nen aquesta biblioteca 
tenen un tarannà de 
‘veniu aquí, que fem 
coses’”. 

haIlI hu
“Vaig començar a venir 
per fer les classes de 
català amb l’Heura a 
l’abril. recomano la 
biblioteca, ja que té 
molt bons serveis i 
ofereixen una varietat 
de cursos molt inte-
ressant”. 

VIrGInIa PérEz
“Fa sis anys que 
treballo a la biblioteca i 
m’hi trobo molt a gust, 
tenim un equip que 
funciona molt bé i hi 
ha molt bona relació 
amb els usuaris, en un 
edifici molt modern, 
amb molta llum i uns 
espais agradables”.

satIndErjIt Kaur
“soc usuària freqüent 
de la biblioteca i 
també ajudo a realitzar 
diferents tallers. He 
participat en tallers de 
cuina del món, prepa-
rant cuina índia per a 
adults i nens. també 
faig classes d’idiomes 
a nens indis”.

CElEstInE uChE
“tinc molt bona relació 
amb la biblioteca. 
em permet renovar 
el cervell i aprendre 
coses. a mi, com a 
persona a qui li agrada 
aprendre, m’encanta 
la biblioteca, sobretot 
explorar tot el que 
es pugui sobre gent 
d’altres països”.

urBanO sánChEz
“Vinc pràcticament 
des que han obert, 
un dia sí i l’altre no. 
m’agrada llegir llibres, 
revistes i diaris. també 
em van oferir fer un 
curs d’informàtica de 
quatre hores que em 
va servir per aprendre 
coses bàsiques”.
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Jesús ruBio aGuiLera
VIcePresIdent de la UnIó dePortIVa atlÈtIca gramenet
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Quan Jesús rubio tenia 5 anys, des de la finestra de la seva habitació veia 
el 90% del terreny de joc de la gramenet. recorda com mirava els partits 
sempre per la finestra, fins al dia en què un veí el va portar “de la maneta” 
al camp i el vincle amb l’equip va quedar segellat per sempre. ara, amb 47 
anys, el Jesús és el vicepresident de la històrica Uda gramenet. l’entitat 
està passant moments difícils, però ell i els actuals responsables del club 
estan lluitant perquè l’equip d’aquell nen que mirava per la finestra de la 
seva habitació arribi a celebrar el centenari, l’any 2023.

Qui el va portar al camp de la Grama amb 5 anys?
llavors vivíem al número 61 del carrer Verdi i, des de la finestra, es veia el 
90% del camp de futbol de la gramenet, de manera que sempre estava 
mirant els partits. com que teníem un veí soci del club, un dia la mare l’hi 
va explicar i li va preguntar si em portaria al camp. I així va ser com els 
diumenges el veí va començar a portar-me, agafat de la maneta, a veure 
el futbol... m’estic emocionant, perquè aquell home va morir i per a mi és 
una cosa molt bonica de recordar.

recorda què va sentir al camp?
amb 5 anys tot era curiositat. Hi havia un ambient de barri espectacular: 
gent obrera que feia cues enormes per entrar al camp, malgrat que es 
tractava de categories regionals. llavors la gramenet era com l’equip del 
poble, més de barri que de ciutat, però a poc a poc, quan es va anar 
pujant de categoria, va adquirir l’estatus d’equip de santa coloma. Per 
a mi, per descomptat, la Uda gramenet és l’equip que representa de 
manera autèntica santa coloma. n’hi ha d’altres a la ciutat pels quals cal 
tenir i tenim tot el respecte, com el calaf gramenet o el singuerlín, que 
són també clubs històrics que queden a santa coloma. ara hi ha un club 
nou: es tracta d’una fundació privada amb una història molt recent. dels 



clubs representatius de la ciutat, considero que la Unió deportiva atlètica 
gramenet n’és el principal.

Haurà viscut moltes anècdotes...
amb els anys, ha estat molt bonic viure les diferents etapes del club, unes 
vegades pujant de categoria i d’altres perdent-la. abans no hi havia cate-
gories com la 1a catalana; jo he vist l’equip en regional o en tercera divisió 
(quan equivalia a una segona B d’ara, ja que antigament la categoria no 
tenia tants grups i era una competició molt potent). aquí vaig viure anèc-
dotes precioses, com veure cecs a les graderies amb algú al costat que 
els explicava el partit... coses molt emocionants que et fan sentir part d’un 
equip: jo, per exemple, no soc ni del Barça ni del reial madrid, soc de la 
gramenet des de petit i estic molt orgullós de ser-ho.

Què ha canviat en aquests últims 40 anys?
tot. d’entrada, l’excés de partits de futbol que s’emeten actualment a la 
televisió ha fet molt mal al futbol modest. abans feien un partit per la tele-
visió, ara hi ha futbol a tota hora, amb canals temàtics que retransmeten 

Camp de la UDA Gramenet el 1955.
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també les lligues d’altres països (anglaterra, Itàlia, França...). de vegades 
tens partits cada dia de la setmana. aquest empatx fa que molta gent ja 
no es desplaci a veure els equips modestos.

Com arriba a la vicepresidència del club?
He estat sempre aficionat i soci de la gramenet. Però fa uns anys vaig 
decidir implicar-m’hi més perquè vaig considerar que el meu club ne-
cessitava ajuda; el veia en perill de desaparèixer. l’equip havia gene-
rat anys enrere un deute que va comportar que li retiressin la conces-
sió municipal del camp i que ens va fer anar descendint de categoria. 
aquesta circumstància ens ha obligat a jugar els partits fora de la ciu-
tat els darrers quatre anys, primer a tiana i ara a sant adrià de Besòs. 
Ho hem passat malament, però estem intentant reconduir la situació, 
perquè les nostres arrels són 100% colomenques i les seguim mante-
nint. el club ja no genera cap deute des de l’any 2008, i no rebem ni 
un sol ajut oficial des d’aquest mateix any. ara ens financem al 100% 
amb donacions, petites rifes i les aportacions de socis i gent de san-
ta coloma que ens estima, per això estic tan orgullós de pertànyer a 
aquesta històrica entitat que va camí dels 100 anys. actualment tenim 
poc més d’un centenar de socis, però moltíssims seguidors i gent que 
col·labora amb nosaltres i que ens estima: ens demanen samarretes des 
de cuba, alemanya, sevilla, Burgos, madrid... Que hi hagi persones de 
tot el món que es recordin de la gramenet ens anima a seguir lluitant. 
Per a mi és una cosa sentimental, una passió, per això no m’importen 
els moments dolents que hem passat; segueixo amb tota la il·lusió. 
esportivament, l’any està resultant molt bo: tenim opcions de pujar a se-
gona catalana i el nostre somni és portar l’equip com més amunt millor. 
 
Com és aquesta massa social que segueix donant suport al club?
tenim socis que fa 60 anys que són a l’entitat. gent gran que et tele-
fona des de l’hospital per preguntar-te: “escolta, com anem?”. això et 
posa la pell de gallina, és una sensació única. altres socis han tingut el 
desig d’enterrar-se amb l’escut de la gramenet al pit. Ja m’estic emo-
cionant un altre cop. aquestes coses són les que ens animen a seguir. 
de totes maneres, els nostres seguidors no són només de santa co-
loma, també en tenim de Badalona, sant adrià, Barcelona i, fins i tot, 
n’hi ha que venen de canovelles. som un clon del Barcelonès i es-
tem generant nova afició a altres poblacions. enguany hem arribat a 
tenir 500 espectadors a la graderia del camp municipal del Besòs. 
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ara som un club molt humil, clar, no és com l’any 1957, del qual te-
nim aquestes fotografies amb 5.000 espectadors a la graderia, o a 
l’època en què sortíem a la portada de l’Sport o el Mundo Deportivo. 
a causa de tots els problemes pels quals hem passat, actualment només 
tenim el primer equip (vam haver de cedir el nostre futbol base a la Fun-
dació Hermes, perquè no teníem lloc per jugar). Però volem créixer i és 
possible que recuperem el futbol base propi.

la nostra relació amb la ciutat de santa coloma és molt bona: camino pel 
carrer i molta gent em para i em pregunta, perquè em coneixen com “el de 
la gramenet”. Pengem els cartells per la ciutat quan juguem i ens portem bé 
amb altres equips de santa coloma, com el singuerlín, que per nadal ens va 
convidar a fer un amistós. alguns establiments de la ciutat també ens ajuden 
i col·laboren amb nosaltres. tenim 95 anys d’història i això no es pot esborrar. 
la possibilitat de tornar a tenir el camp a santa coloma existeix. Hi ha ara 
mateix a la ciutat quatre camps de futbol, més un camp d’atletisme que 
també es pot fer servir per jugar a futbol, de manera que de solucions n’hi 
poden haver.

Què és per a vostè santa Coloma?
Per a mi, el que és especial a santa coloma és la diversitat de la gent: 
brasilers, pakistanesos, marroquins, argentins, equatorians, peruans, an-
dalusos, murcians, catalans de tota la vida... Possiblement és una de les 
ciutats més cosmopolites d’espanya. com a ciutadà, trobo a faltar més 
zones verdes, instal·lacions esportives de qualitat i aparcament públic. si 
no hi ha lloc per aparcar, no hi ha mobilitat. I si no hi ha mobilitat, no hi ha 
negoci, per això molt comerç s’ha vist obligat a marxar de santa coloma. 
la ciutat sempre ha estat molt desordenada a causa d’una orografia di-
fícil, però en lloc de construir més i més es podria haver fet un altre tipus 
de ciutat. Però, malgrat tot, santa coloma m’agrada i hi ha barris que han 
canviat cap a millor, això és indubtable.

i pel que fa a l’esport?
això m’entristeix. Quan era adolescent els col·legis estaven oberts perquè 
els joves juguessin als patis. als carrers hi havia les típiques cistelles del 
cola-cao, on els nanos s’ajuntaven per fer esport, solars per jugar... Hi 
havia un ambient esportiu molt sa i bonic. ara no hi ha tantes facilitats per-
què el jovent faci esport a l’aire lliure i això és perillós. cal conrear l’esport 
i la cultura com a bases per a la societat del futur.
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PaCO hErnándEz
“soc president i em 
vaig incorporar a la 
directiva el 2013, i fins 
ara. el Jesús i jo, jun-
tament amb el david, 
hem fet tot el possible 
perquè el gramenet 
pugui aconseguir 
l’ascens a segona 
catalana. gràcies a la 
lluita per part dels socis 
i simpatitzants, aquest 
any s’han aconseguit 
molt bons resultats”. 

andrés sánChEz
“Per a mi el santa 
coloma és el millor 
representant de la 
nostra ciutat a la 
resta de catalunya 
i espanya. entre els 
socis compartim una 
passió per l’equip de 
la nostra ciutat, i això 
ha fet que tinguem 
una amistat més pro-
pera que, si no fos pel 
club, probablement no 
tindríem”.

lluís fErnándEz
“soc soci de la 
gramenet; la meva 
afició per la grama ve 
de petit, quan l’equip 
jugava a regional 
preferent (parlem 
de la dècada dels 
setanta). recordo que 
el meu pare em duia 
al camp del Fondo a 
veure l’equip i, des de 
llavors, la gramenet 
ha estat l’equip dels 
meus amors”. 

aGustín sEBastIán
“És el millor any dels 
quatre que fa que soc 
aquí i, sens dubte, hi 
ha un gran projecte 
de cara a l’any vinent 
si enguany arribem a 
ascendir. gràcies als 
socis com el Jesús, 
el Paco o el david, 
podem seguir jugant 
al futbol, que és el que 
ens agrada, i ells po-
den veure jugar l’equip, 
que és el que volen”.

antOnIO Barral
“el pare em duia al 
camp del Fondo quan 
tenia 5 o 6 anys; fa 
molts anys que m’hi 
relaciono. estic infinita-
ment agraït a la Uda 
gramenet perquè, 
gràcies a ells, he 
recuperat la il·lusió que 
vaig perdre quan va 
morir el meu pare de 
tornar al camp a veure 
jugar el gramenet”. 

alBErt IBáñEz
“Per a mi el gramenet 
és una forma de 
vida, i el que més 
m’agrada és que 
som com una família, 
perquè ens coneixem 
la majoria i hi ha molt 
bona relació entre la 
directiva, els aficionats 
i els jugadors. aquest 
caliu m’ha permès 
fer moltes amistats, i 
actualment encara en 
segueixo fent”.

daVId hErrErO
“em vaig fer soci del 
gramenet i, com que 
era l’equip més potent 
de santa coloma, 
molts equips petits 
volien jugar-hi, perquè 
era l’elit. Vaig entrar a 
la direcció quan em 
vaig adonar que el club 
necessitava ajuda, i em 
vaig posar en contacte 
amb el Jesús per veure 
què podia fer per do-
nar-li un cop de mà”.
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roQue PasCuaL saLazar
PresIdent del Patronat de la FUndacIó tallers
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la Fundació tallers va néixer gràcies a la inquietud d’unes famílies amb canalla 
amb discapacitat intel·lectual, agrupades a l’associació aspanide, que veien la 
necessitat de generar oportunitats laborals per als seus fills i filles, que es feien 
grans i necessitaven uns suports i una atenció diferent de la que havien rebut fins 
al moment. l’any 1988 es va crear la fundació que va assumir la gestió d’un ta-
ller ocupacional amb 110 persones amb discapacitat intel·lectual situat a santa 
coloma. roque Pascual, president del Patronat de la Fundació tallers des del 
2013, explica les etapes del centre i la seva vinculació amb la ciutat.

Com van ser els inicis?
els inicis van ser molt locals a santa coloma i, seguidament, el 1989 es va inco-
porar el taller de Badia del Vallès. Però des de l’administració es va muntar una 
superestructura per canalitzar l’activitat ocupacional de persones amb disca-
pacitat intel·lectual a tot catalunya (Fundació tallers de catalunya). l’any 2004, 
la generalitat va organitzar la fundació per territoris, i va quedar a la Fundació 
tallers les seus de santa coloma de gramenet, Badia del Vallès i Barcelona, i 
aquell mateix any es va crear el Patronat, amb gent professional del sector com 
cristóbal colon, president de la Fageda a santa Pau; manel Palou, president 
del la Fundació Viver de Bell-lloc a cardedeu, ricard acebes, gerent de sant 
tomàs a Vic… actualment és una fundació privada amb un Patronat, del qual 
soc el president, i la nostra manera de treballar ha canviat molt. 

i amb quins objectius es treballa ara?
la nostra missió és generar oportunitats socials i laborals a les persones amb 
discapacitat intel·lectual amb els suports adequats perquè desenvolupin el 
seu projecte de vida. Que siguin ciutadans i ciutadanes de ple dret i contri-
bueixin a la comunitat des del compromís ètic. tenim usuaris que arriben a 
l’edat de la jubilació i volen seguir venint, de manera que els seguim atenent i 
donant els suports necessaris perquè millorin la seva qualitat de vida.
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a quantes persones dona servei i en quines àrees?
des del centre especial de treball oferim serveis industrials, manteniment 
d’espais, gestió de residus i gestió documental per a diferents tipologies 
de clients: per una banda, hi ha les licitacions públiques, com són la neteja 
de santa coloma o el servei de jardineria al Parc cervantes i al Parc de les 
aigües de Barcelona; de l’altra, empreses privades que contracten serveis 
com la neteja d’un pàrquing, manipulats industrials, digitalització de docu-
ments… Un segment nou que hem creat per generar recursos és la nostra 
tintoreria social destaca, al centre de santa coloma, o la línia artesanal 
de bijuteria endorphins, que fem a la fundació i la distribuïm a botigues.

al centre ocupacional (on fem activitats d’ocupació terapèutica i ajus-
tament personal i social) de santa coloma atenem 143 persones i 48 
més a Badia del Vallès. es tracta de les dues ciutats últimes al rànquing 
de renda per càpita a catalunya, de manera que som on hem de ser. al 
centre especial de treball (treballadors de ple dret) generem ocupació per 
170 persones, i 45 més a Badia. I al servei d’Inserció laboral hem atès 
unes 50 persones amb especials dificultats d’inserció l’últim any. tot això 
gràcies a un equip de 87 professionals. 

Com s’adapta la fundació als nous temps i reptes laborals?
en la gestió del centre especial de treball un 48% dels ingressos venen 
per part de l’administració pública, però la resta l’ha de generar el ma-
teix centre. És a dir, tenim l’acció social, però cal que tinguem l’actitud 
empresarial de buscar clients i vetllar per la seva satisfacció. a més, els 
recursos que generem ens serveixen per desenvolupar nous projectes a 
l’àrea social.

l’any 2005 vam iniciar un pla estratègic en el qual va participar tota l’or-
ganització, perquè vam començar a patir la deslocalització industrial i ens 
vam quedar sense feina. també ens trobàvem que les persones amb dis-
capacitat intel·lectual entraven en processos de deteriorament cognitiu i 
envelliment i havíem de pensar en alternatives tant per a les persones com 
per a les activitats laborals. així vam passar de màrqueting directe a trac-
tament de dades digitals, vam començar amb la jardineria, la neteja i la 
neteja viària i, per fer-ho, va ser necessari transformar el nostre personal 
i identificar tots els usuaris per tal d’orientar-los en les àrees més aptes i 
formar-los també. Va ser una reconversió total. gràcies al fet que la des-
localització industrial ens va afectar just abans de començar la crisi, quan 



Mostra d’un dels treballs realitzats a la Fundació Tallers.

va venir nosaltres vam atenuar el cop, perquè ja ens havíem transformat i 
podíem mantenir l’ocupació per a les persones amb discapacitat. 

a més, la visualització de la feina que fem és molt diferent, les persones es-
tan integrades amb l’entorn i la gent està encantada que nosaltres ens ocu-
pem dels parcs o netegem els carrers els caps de setmana, perquè ho fem 
tan bé o fins i tot millor que una empresa ordinària. els usuaris fan molt bé la 
feina perquè tenen molt amor propi i són molt agraïts. la motivació de tenir 
una feina, el suport dels monitors… fan que la seva resposta sigui molt bona.

Quines col·laboracions establiu amb la ciutat de santa Coloma?
Participem en la Festa major del barri de can calvet, tenim un projecte 
amb l’Ies ramon Berenguer IV d’inclusió comunitària, utilitzem la Biblio-
teca singuerlín com a recurs, tenim tracte amb la farmàcia i els nostres 
treballadors esmorzen a el racó de la Pili. Però el contacte és amb tota 
la ciutat: comencem un projecte d’oci inclusiu en què aprofitem les acti-
vitats de la comunitat: els cursos de sevillanes, el karate al dojo de can 
Peixauet, col·laborem amb l’associació per al comerç i la Indústria, i som 
presents a qualsevol esdeveniment que tingui lloc a santa coloma, hi par-
ticipem activament i ens tenen perfectament identificats. 
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Quina és la seva història amb la Fundació Tallers? 
el juny del 2006, el president de l’associació de comerç i Indústria de san-
ta coloma em va contactar perquè buscaven gent del territori per formar 
el Patronat de la Fundació tallers i col·laborar amb el nou pla estratègic. 
com que la fundació estava en una situació econòmica delicada i jo podia 
aportar una visió de gestió empresarial i experiència en licitacions públi-
ques, m’hi vaig implicar. Vam guanyar dos contractes amb Parcs i Jardins 
de Barcelona perquè les nostres ofertes estaven molt bé, i així va ser 
com el 2009 vam començar a generar recursos i vam capgirar la situació. 
cristóbal colon va deixar la presidència del Patronat l’any 2013 i el vaig 
substituir. la fundació m’aporta més del que jo hi aporto. I estic encantat 
perquè he après molt. no deixaré mai de col·laborar-hi, però penso que la 
presidència ha d’anar canviant de mans.

Com ha canviat santa Coloma amb els anys?
el districte de singuerlín eren vinyes i estava separat per una riera (on ara 
hi ha el Parc d’europa, que tots gaudim) que feia de frontera. era com un 
poble als afores. Per a nosaltres anar a la plaça de la Vila era baixar a santa 
coloma. aquesta ciutat no té polígons industrials, només alguns botiguers, 
de manera que hi ha poca activitat econòmica. Però als anys 80, santa 
coloma va veure com els joves tenien accés a la universitat i va començar 
a canviar.

Una altra gran transformació va venir amb l’l9 del metro. de tenir dues 
estacions (Fondo i santa coloma) vam passar a tenir-ne cinc més (can 
Zam, singuerlín, església major, santa rosa i can Peixauet). som els més 
beneficiats de l’l9 i hem guanyat molt perquè ens uneix. la instal·lació de 
17 escales automàtiques per facilitar l’accessibilitat a tothom també va 
ser un encert, perquè els carrers són molt costeruts. a més, és una ciutat 
molt reivindicativa on les coses s’han aconseguit lluitant-les, de manera 
que hi ha molta vida associativa i cultural.

Vostè és una persona implicada amb la ciutat. Quines altres  
tasques vinculades a santa Coloma porta a terme?
amb la crisi, vaig haver de tancar la meva empresa de construcció i ara 
gestiono el complex esportiu torribera. també formo part de consell de 
cooperació de santa coloma, soc soci fundador del rotary club de san-
ta coloma, col·laboro amb el dojo de can Peixauet, participo en el consell 
de ciutat…, perquè santa coloma és una ciutat molt agraïda i singular.
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núrIa luquE
“dintre de la fundació 
anem canviant i 
recollim diferents 
mirades. tenim molt 
en compte la persona 
dins del centre i volem 
treballar la inclusió a la 
comunitat a partir del 
centre ocupacional i el 
servei d’oci, on cada 
persona pot fer el que 
desitja amb eines que 
els proporciona la 
comunitat”.

nOElIa sánChEz
“la nostra funció és 
donar suport a les 
persones que treballen 
al centre especial de 
treball i detectar les 
necessitats que tenen 
dins de l’àmbit laboral, 
personal, social o 
familiar. el meu apre-
nentatge l’he fet aquí. 
tenir l’oportunitat de 
treballar amb persones 
enriqueix molt”. 

raquEl 
rOdríGuEz
“treballar aquí em 
suposa una satisfacció 
personal, perquè em 
dona la sensació que 
estic contribuint a la 
societat. l’ambient és 
molt bo, es crea un 
vincle, t’enduus coses 
a casa per reflexionar i 
hi ha molt bona relació 
entre tots. si aquest 
centre no hi fos, els 
meus fills probablement 
no podrien treballar”. 

CElE naVarrO
“Jo tinc dos germans 
treballant al centre. la 
relació amb el centre 
la tinc des de l’inici, 
l’any 82, ja que el 
Pedro, el meu germà 
gran, va treballar-hi i 
ha seguit els trasllats 
que ha fet la fundació. 
Valoro molt el fet que 
hi hagi una entitat 
així. t’ensenyen a 
estar amb la gent i a 
relacionar-t’hi”. 

MOntsErrat 
IraChEta
“nosaltres, com a far-
màcia comunitària del 
barri de can calvet, 
aquí a santa coloma, 
tenim una relació 
amb el centre de 
proximitat. crec que 
aquí es desmitifica 
veure la discapacitat 
com un prejudici, 
perquè convius cada 
dia amb ells”.

IVan MatEO
“Jo vaig començar en 
un col·legi ordinari; 
després vaig anar a 
un col·legi d’educació 
especial. Vaig anar 
al Josep sol fins als 
set anys i després 
a montjuïc. als vint 
vaig venir aquí i d’això 
ja en fa tres anys. 
m’agrada molt jugar 
amb l’ordinador i col-
laborar en el projecte 
endorphins”.

juana María 
Martín
“Fa 18 mesos que 
treballo aquí, i ho vaig 
aconseguir gràcies 
a grameimpuls. soc 
portaveu del projecte 
d’autogestors, on 
recollim les inquietuds 
de tots els companys 
relacionades amb 
diferents temes i ho 
comunico per millorar 
el seu benestar físic, 
emocional i material”.

laura IBáñEz
“estic a l’atenció 
directa del centre 
ocupacional i duc del 
voluntariat a l’entitat. 
el projecte de volunta-
riat va associat al d’oci 
inclusiu: s’agafen per-
sones interessades a 
fer un voluntariat d’in-
tegració, se’ls forma i 
se’ls informa, i també 
es fa actualment en 
l’àmbit europeu”.
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aLBerT NoGuera Carreras
PresIdent del centre eXcUrsIonIsta PUIgcastellar 
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el centre excursionista Puigcastellar (ceP) és una de les entitats més 
antigues de santa coloma de gramenet. el va fundar a finals del 1946 
un grup de joves —amants de la muntanya i la cultura— procedents de 
la cooperativa la colmena. la seva dinàmica li dona una identitat mun-
tanyenca i reducte per a la protecció de la cultura catalana. el 1950 van 
llogar un local al carrer sant Josep, i allà continuen avui dia. 

Com neix el CeP? Com es viu el muntanyisme a santa Coloma?
a l’inici, el centre era purament excursionista, però la mateixa activitat va 
fer que s’organitzessin accions socials, culturals i mediambientals; per 
tant, l’ànima és l’excursionisme en tots els vessants, encara que tenen 
cabuda altres seccions. el nom fa referència a la muntanya més emble-
màtica de santa coloma, el puig castellar, conegut també com a turó del 
Pollo, que al cim té un poblat ibèric al qual estem molt vinculats, perquè 
les nostres seccions d’estudis i arqueologia van portar a terme excava-
cions arqueològiques del poblat ibèric i van nodrir el fons museístic del 
museu torre Balldovina.

l’excursionisme havia tingut molta força a santa coloma, perquè en 
aquella època hi havia menys oferta de lleure i anar d’excursió era asse-
quible per a tothom; la preparació era una manera de reunir-se. a més, 
cal tenir en compte que els centres excursionistes a catalunya durant la 
postguerra van ser reducte del catalanisme. moltes activitats culturals es-
taven prohibides però, com que es permetien les esportives, aquí es feien 
classes de català que, de cara a l’exterior, eren classes d’anglès. 

Com s’organitza el CeP i quines activitats ofereix? 
som una entitat polièdrica amb molts vessants diferents, i això ens permet 
tenir més de 700 socis i ser l’entitat més gran de santa coloma.
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la secció de muntanya aplega diferents tipus d’activitats, amb especial 
dedicació al senderisme, el trekking, l’alpinisme, el btt, l’escalada, les ra-
quetes de neu, l’esquí alpí i de muntanya i les vies ferrades amb gent de 
tots els nivells i edats, des d’aficionats que s’inicien al senderisme fins a 
alpinistes de gran experiència; el grup Infantil fa colònies i acampades 
que tenen com a eix conductor la muntanya, l’excursionisme i la natura; 
tenim cura del sender gr-92; el grup cultural fa xerrades, visites i expo-
sicions; la secció mediambiental, que es diu col·lectiu ciutadà, s’ocupa 
de la recuperació de fonts i la reforestació de la muntanya; l’aula de gent 
gran reuneix 150 persones cada setmana; des de l’any 2010, l’orfeó 
tanit és una secció del centre excursionista Puigcastellar; i després estan 
els amics de la sardana i el Patronat pro aplec, que organitzen ballades 
periòdiques a la ciutat, també com a secció del centre. 

el 1982 i després de guanyar un llarg litigi amb la propietària del local, vam 
comprar l’edifici on som ara, cosa que va permetre la construcció d’una 
nova seu de propietat, que és una fita molt important per a l’entitat.

Interior del Centre Excursionista Puigcastellar.
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Com ha contribuït el CeP a preservar la vida cultural i patrimonial 
de santa Coloma?
a partir de les primeres excavacions al poblat iber del Puig castellar el 
1954, la secció d’estudis va assumir la vigilància i conservació del ja-
ciment, que es va convertir en una activitat destacada de l’entitat. així 
doncs, el poblat ibèric es pot visitar gràcies als socis que escalaven i 
protegien el poblat als anys 50 i 60, quan ningú se n’ocupava. actualment 
tenim un conveni amb l’ajuntament i l’Institut d’estudis catalans que ens 
reconeix com a conservadors del poblat. Quan es va crear el museu torre 
Balldovina, totes les troballes les vam donar al museu, però els nostres 
socis van continuar fent la vigilància i acollida del visitant fins que l’ajunta-
ment se’n va ocupar. I actualment hi ha voluntaris que s’organitzen amb 
un calendari per a l’acolliment i custòdia del poblat ibèric els caps de set-
mana. Per altra banda, també vetllem per tot allò que pot atemptar contra 
la serralada de la marina i el seu entorn. 

estem molt orgullosos de la tasca feta pel ceP per a la conservació del 
patrimoni.

Quina és la seva història al centre?
Vaig començar venint a excursions i colònies quan era petit i després vaig 
ser monitor. de mica en mica, em vaig anar vinculant al centre fins que vaig 
entrar a la Junta directiva com a director del Butlletí, i quan el president, 
rafel tries, ho va deixar vaig passar a ser-ne el president, ja fa 6 anys. 

Quins són els objectius ara?
mantenir la massa social i l’entitat sanejada, perquè cada vegada hi ha 
més despeses i, econòmicament, costa més de gestionar. 

la de muntanya es la secció més forta, però el grup Infantil o l’aula de 
gent gran tenen molt èxit. la secció infantil té molt bona salut i quan va 
de colònies s’emporta una cinquantena de nens, però arriba una edat en 
què deixen de venir i fidelitzar-los és el nostre repte; de manera que volem 
consolidar que la gent jove es quedi al centre.

tenim socis de totes les edats, perquè els que s’han fet més grans con-
tinuen vinculats fent una funció de mecenatge. I socis de tots els barris, 
perquè som una entitat transversal. Però també volem obrir-nos a gent 
nova, i col·laborem amb entitats amigues per unir esforços, com pot ser 
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la cooperativa la colmena, el Fòrum-Grama o el casal del mestre fent 
activitats conjuntes de temàtica social.

Hem perdurat 70 anys adaptant-nos als nous temps i amb un augment 
de socis continuat. d’aquí 3 anys celebrarem el 75 aniversari, i esperem 
que siguin molts més! 

Com ha canviat la ciutat en aquests 70 anys de vida del CeP?
molta gent gran recorda quan s’anava a banyar al Besòs i a pescar-hi, 
perquè santa coloma era un poble rural i pagès que en pocs anys es va 
convertir en una ciutat amb poca personalitat. als anys trenta tenia 5.000 
habitants i ara en té 125.000. Quan jo vaig néixer, a finals del seixanta, 
santa coloma era una ciutat dormitori. Però hem lluitat pel manteniment 
de la identitat de santa coloma. Urbanísticament i mediambientalment ha 
millorat molt, perquè abans vivíem d’esquena al riu, ningú no es pensava 
que ara hi hauria peixos i ànecs al Besòs. nosaltres vam ser pioners a 
demanar que el riu retornés a la vida dibuixant uns mapes de la conca 
del Besòs que repartíem pels diferents ajuntaments de la conca per tal 
que treballessin en la seva revitalització. Finalment, un soci, Joan lópez 
Berruezo, em va dir un dia que hi havia tres carpes sota el Pont Vell i no 
m’ho podia creure! 

la nostra lluita actual és acabar el Parc de can Zam, que reivindiquem 
junt amb altres associacions veïnals perquè sigui com un Parc de la ciuta-
della, mantenir el riu net i la serralada de la marina en condicions òptimes. 
Hi ha diferències entre barris, Fondo, el centre, singuerlín… són petites 
ciutats, però la cohesió social és bona perquè som una ciutat amb gent 
de tot el món, acostumada a les onades migratòries, i no hi ha conflicte, 
la població està molt identificada amb la ciutat.
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sOnIa BarrIGa
“coneixia altres amics 
que estaven relaci-
onats amb el centre 
i algun cop havia 
participat en alguna 
activitat, però mai 
m’havia decidit a venir 
fins ara. l’experiència 
dins del centre és molt 
positiva”.

jOsEP MarIa 
rOssEt
“es fan xerrades, hi ha 
una exposició d’artis-
tes locals, també hi ha 
l’aula de gent gran. a 
la tarda hi ha l’oficina 
oberta, però al matí hi 
ha els de les corals, 
els que fan teixits, uns 
altres aquarel·la”.

antOnIO EnrIquE 
GEa
“soc dins de l’aula de 
gent gran i som una 
secció més del centre 
al qual represento. 
Fem un xerrada cada 
dimecres, a la qual 
ve un catedràtic. co-
mencem a l’octubre i 
acabem al juny i hi sol 
haver una assistèn-
cia mitjana de cent 
persones”. 

MarIOna GuIllén
“Vaig entrar quan tenia 
cinc anys al grup 
Infantil i al gener vaig 
començar com a mo-
nitora. Pel que fa a la 
secció de muntanya, 
crec que visc per a les 
colònies. a més hi ha 
molt amor entre els 
monitors i els nens”.

GuIllEM hIdalGO
“Fem sortides amb els 
nens i nenes, prepa-
rem jocs i els portem 
als campaments i 
les colònies. també 
m’agrada fer activitats 
amb altres esplais. 
Fem les coses conjun-
tament, els nens entre 
ells es relacionen i això 
els va molt bé”.

daVId BuIls
“Vam fer un curs de 
vies ferrades i després 
vam organitzar el 
curs d’iniciació a la 
muntanya. ara soc 
vicepresident de la 
secció i m’encarrego 
de les relacions amb la 
federació. a la secció 
de muntanya ens ho 
passem molt bé: és 
satisfactori veure com 
la gent té ganes de fer i 
organitzar excursions”.

antOnIO GóMEz
“Fa set anys que orga-
nitzem sortides i hem 
agafat una mica més 
de responsabilitats en 
temes gestió i orga-
nització d’activitats. el 
centre és un lloc que 
permet desenvolupar 
la teva activitat amb la 
muntanya”.

MarGalIda 
VallVErdú
“Quan érem joves 
érem escoltes, i ara 
estem al grup de 
cultura i organitzem 
excursions i xerrades. 
Hi ha un grup d’esplai, 
hi ha un grup de 
muntanya, sardanes... 
defineixo l’experiència 
com a gratificant”. 
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VíCTor QuiNTiLLà i iMBerNóN
XeF del restaUrant llUerna
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Fill de santa coloma de gramenet, Víctor Quintillà està al capdavant del 
lluerna, l’únic restaurant reconegut amb una estrella michelin al primer i 
segon cinturó de Barcelona. Juntament amb la seva dona, mar gómez, 
cap de sala i sommelier, formen un equip que ha aconseguit situar santa 
coloma al mapa de l’alta gastronomia. 

Ha nascut, viu i treballa a santa Coloma de Gramenet. Com  
definiria la ciutat?
si la comparo amb la de la meva infantesa, ha canviat significativament 
perquè és una ciutat molt més amable on s’han recuperat llocs emblemà-
tics com el Parc europa o la llera de riu. això ha permès que, en els darrers 
anys, hagi millorat la imatge de santa coloma cap a fora.

alhora, segueix sent una ciutat molt alegre on s’ha viscut sempre molt al 
carrer. crec que ha sabut mantenir la seva essència, la identitat de poble 
on ens coneixem tots.   

Com va acabar sent cuiner?
la veritat és que no va ser un tema vocacional; de petit no em plantejava 
ser-ho. als 18 anys vaig decidir deixar d’estudiar, però la mare va insistir 
que havia de tenir algun tipus de formació, així que vaig mirar les opcions 
que hi havia i que em podien interessar. la cuina em va semblar una bona 
sortida; suposo que, en part, perquè ja estava acostumat a viure amb una 
gran cuinera com és la meva mare.

I quan vaig començar a estudiar cuina, va ser una gran descoberta perquè 
es va convertir en una passió. Penso que vaig ser molt afortunat perquè, 
de no saber ben bé què faria amb la meva vida, vaig trobar una cosa que 
em motivava. I des de llavors fins ara. 



durant la seva formació i trajectòria professional, ha tingut l’opor-
tunitat de treballar en diferents restaurants d’alta cuina fora de 
santa Coloma, però va tornar per obrir el Lluerna. Per què?
abans d’obrir el lluerna estava en un restaurant d’alta cuina i creia que 
estava cansat d’aquest món amb tanta pressió i tanta exigència. així que, 
quan va sorgir l’oportunitat d’agafar un restaurant a la meva ciutat, on hi 
havia un buit de mercat pel que fa a restaurants de barri, vaig decidir fer el 
pas. tenia només 24 anys i el desig de fer un restaurant proper a la gent, 
sense cap pretensió i, alhora, divertir-me cuinant, gaudir-ne. Però al final 
l’exigència la portes a dins i ets tu mateix qui et marques la pressió de fer-
ho bé per respecte als clients. 

Com definiria la seva cuina?
Fem una cuina catalana i de proximitat. els nostres plats tenen fortes arrels 
catalanes amb una posada al dia. alhora, som molt rigorosos i constants. 

en aquest sentit, sovint relacionen la seva cuina amb els productes 
de proximitat.  
som, juntament amb allium, el restaurant que porta més temps a l’àrea de 
Barcelona adscrit al moviment slowfood Km 0. I potser no ho diem gaire 

Restaurant Lluerna.
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però està clar que defineix totalment la nostra filosofia i manera de treballar. 
Puc dir-te d’on venen tots els ingredients amb què cuinem perquè són tots 
de proximitat: els colomins de manresa, els pèsols del maresme, els car-
bassons de teià…, i així tota la carta. ens mou el respecte cap al producte 
i cap al productor.
 
en el procés creatiu d’un nou plat, hi ha més art o tècnica?
em considero més un artesà que un artista, però com deia duchamp, art 
és tot allò que algú consideri que és art i si l’art és aconseguir, mitjançant 
una obra, emocionar a una tercera persona, potser sí que fem art. alhora, 
a la nostra cuina tenim tres vies de creativitat. la primera seria a través de 
la tradició, d’on agafem plats o gustos tradicionals i els intentem actualitzar 
amb una visió més moderna. Una altra via és la feina amb productors que 
ens fan arribar productes excepcionals i volem contribuir perquè no es 
perdin, com podria ser l’albergínia blanca o el peix de pesca artesana. I la 
tercera via és la inspiració: sempre porto dues llibretes a sobre on apunto 
les idees que em venen en qualsevol moment del dia i, quan arriba el mo-
ment de definir nous plats, reviso tots els apunts i els aprofito. 

L’any 2013 vau aconseguir una estrella Michelin. Què va suposar 
aquest reconeixement?
s’ha de tenir en compte que és molt difícil tenir un restaurant amb una 
estrella michelin tan a prop de Barcelona perquè la capital ho xucla tot; de 
fet, som l’únic restaurant amb una estrella michelin al primer i segon cinturó 
de Barcelona. abans d’aconseguir-la, la gent dubtava que a santa coloma 
hi hagués un restaurant que se la pogués merèixer, però l’estrella ho va 
certificar, ens va situar al mapa gastronòmic.

I ens va canviar la vida, vam passar a treballar moltíssim i d’un equip de 3 
persones als 12 d’ara. Però la pressió sempre ha estat la mateixa: que la 
gent surti contenta. I no som més exigents per tenir una estrella. 

segur que sovint us pregunten per què no us heu traslladat a  
Barcelona
I algun cop ens ho hem plantejat. Per exemple, fa un any va haver-hi un 
moment d’aquests. o ens quedàvem al local on érem i ens anàvem apa-
gant perquè no ens permetia créixer per limitacions estructurals o miràvem 
de fer el salt. Vam estar mirant locals tant a Barcelona com a santa coloma 
i, finalment, vam apostar per quedar-nos perquè som d’aquí, estem con-
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tents de ser-hi i no ens falta la feina. a més, és un món molt exigent i ens 
permet combinar-lo perfectament amb la vida familiar. 

així que si em pregunten com és que ens hem quedat, sempre contesto 
el mateix: per què no? de fet, trobo lògic que m’ho pregunti algú de fora, 
però no que ho faci un colomenc o colomenca. aquest és un dels nostres 
punts febles com a ciutat, no ens acabem de creure les nostres possibili-
tats. 
 
Forma equip amb la seva dona, Mar Gómez, també filla de santa 
Coloma i cap de sala i sommelier. Com funciona la col·laboració?
Ho portem molt bé perquè anem el dos a l’una. a casa intentem no parlar 
de la feina, però és del tot impossible. I haig de dir que ella era una conven-
çuda de quedar-se a santa coloma, ho tenia molt clar. 

a altres entrevistes d’aquest llibre de Memòries de Santa Colo-
ma ha sorgit el seu nom vinculat a altres entitats i iniciatives de la  
ciutat.  
m’agrada sempre col·laborar i participar en aquelles activitats que es fan 
per la ciutat i intento sempre dir que sí quan m’ho proposen. així, per 
exemple, col·laboro amb la Universitat de Barcelona en el grau de cièn-
cies culinàries que s’imparteix al campus de santa coloma, amb la Fira 
gastronòmica de santa coloma de gramenet o amb la Fundació tallers, 
col·laboració de la qual estic especialment satisfet.

Per acabar, com seria el plat de santa Coloma?
sens dubte hauria de ser de productes de l’hort, perquè, si bé actual-
ment no s’està cultivant res a santa coloma, hi estem molt vinculats per 
la nostra història pagesa i, de fet, tot el que es cultiva al maresme també 
es cultivava aquí. així que potser seria un plat amb albergínia blanca, que 
és una varietat autòctona de la zona i que pràcticament ha estat a punt de 
desaparèixer. 
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CarlOs VEra
“tot i la fama i el 
reconeixement culinari, 
el Víctor i la mar se-
gueixen sent persones 
senzilles i del barri: 
ens saludem quan 
ens trobem pel carrer, 
compartim situacions 
familiars, valoren els 
nostres consells, 
celebrem els seus 
èxits i ens preocupem 
per ells”.

OlGa OrtEGa
“de la lluerna, en 
destacaria el gran 
restaurant que ha es-
devingut, sempre amb 
l’esforç i constància del 
Víctor i la mar, sense 
perdre l’esperança, llui-
tant en un entorn una 
mica hostil. això em 
fa reflexionar i pensar 
que, quan les coses es 
fan tan bé com ho han 
fet ells dos, al final tot 
té una recompensa”.

jOana IMBErnón
“al meu fill Víctor, un 
cop va començar a la 
cuina, li vam dir: ‘Facis 
el que facis, ho has 
de fer bé i amb il·lusió, 
que t’agradi’. des 
que va començar a la 
cuina, té molta passió 
i ha prioritzat sempre 
la cuina davant dels 
diners. això ha fet que 
totes les coses les faci 
amb molta dedicació i 
molt d’amor”.

jOsEP antOnI 
quIntIllÀ
“conec poques per-
sones que tinguin una 
passió per la seva feina, 
i el meu fill la té. Una de 
les qualitats bones que 
té és que és molt bona 
persona i molt organit-
zat, sap el que ha de 
fer en tot moment. ell 
té una norma: el menjar 
ha de sortir bo cada 
dia, perquè, per qui hi 
ve, és una festa”.

Mar EstrElla 
GóMEz
“el Víctor ha arribat on 
ha arribat perquè ha 
estat molt exigent. en 
cap moment anàvem 
a buscar l’estrella 
michelin, però amb 
esforç i sacrifici hem 
arribat on hem arribat, 
no era buscat. Ha 
estat la capacitat de 
superació, que el client 
que vingués sempre 
tingués un plus més”.

CarlOs nOVO
“crec que la meva 
implicació en el 
restaurant com a 
cap de cuina cada 
vegada és més gran. 
el Víctor està còmode 
amb mi i sempre 
estem experimentant 
plegats. Jo li facilito 
les coses i volem que 
el restaurant segueixi 
sempre la mateixa línia 
que ara”.
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